ЕСТЬ ЛИ СПАД РОЖДЕНИЙ В ТОРОГО РАНГА? (АНАЛИЗ ДАННЫХ С ПЕРЕПИСИ НАСЕЛЕНИЯ И ЖИЛОГО ФОНДА 2001 ГОДА)

Елена Койчева*

В настоящей статье анализируетя переход к рождению второго ребенка в Болгарии в периоде 1980-2000 гг. Цель проведенного изучения исследовать изменения во фертильном поведении женщин в продолжении последних 20 лет на фоне политических изкономических перемен в стране. Использована 2-процентная представительная выборка с Переписи населения и жилого фонда 2001 года, которая включает 101808 женщин. Длявычисления перехода к рождению второго ребенка применена пропорциональная азартная модель. Основные выводы связываются с тем, что женщины, родившие своего первого ребенка в 80-ых годах, имеют более высокий темп перехода к рождению второго ребенка по сравнению стеми, родившими первого ребенка в 90-ых годах. При сопоставлении фертильного поведения женщин по трем основным етническим группам, было доказано, что цыгане характеризуются наиболее высоким риском перехода к рождению второго ребенка, следуемые турками, а болгары - наиболее низким риском к рождению второго ребенка. Чем раньше женщины рождают первого ребенка, тем больше вероятность рождения второго ребенка. Женщины с более высоким образованием менее наклонны к рождению второго ребенка.

IS THERE A DECLINE IN THE CHILDBIRTH OF THE SECOND CLASS? (ANALYSIS WITH DATA FROM THE CENSUS IN 2001)

Elena Koytcheva*

SUMMARY In this paper, the transition to second childbirth in Bulgaria for the period 1980-2000 is analyzed. The purpose is to investigate the changing patterns of the fertility behavior in the last 20 years in the scope of the political and economic transition of the country. A 2% representative sample of the Bulgarian Census in 2001 is used, which consists of 101 808 women. A proportional hazard model is applied in order to estimate the transition rate to second birth. The main findings are that women who gave birth to a first child in the 1980s have a second birth. The main findings are that women who had their first child in the 1990s. Out higher transition rate to second childbirth than women who had their first child in the 1990s. Out of all the main ethnic groups, the Roma have higher risk of transition to second childbearing, followed of all the main ethnic groups, the Roma have higher risk of bearing a second child. The earlier the by the Turkish, and the Bulgarians have the lowest risk of bearing a second one. Women with higher woman has her first child, the higher is the probability of having a second one. Women with higher education are less prone to have a second child.

^{*} Research Fellow at the Institute of Demographic Research "Max Plank" Germany; e-mail: koytcheva@demogr.mpg.de .